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§ 1   

Val av justerare och dag för justering 

Stadsdelsnämnden utser ordföranden Ulf Walther att tillsammans med 

vice ordföranden Gustav Johansson justera dagens protokoll. 

Ordföranden meddelade att justering sker tisdag den 24 april.  
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§ 2   

Fastställande av dagordning 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

 

Den utsända dagordningen godkändes. 
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§ 3   

Utegym i Bandhagen- svar på medborgarförslag 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget 

 
 
Ärendet 
Nämnden har mottagit ett medborgarförslag om att bygga ett utegym i 

Bandängen. Enligt förslagsställaren är det befintliga utegymmet 

bristfälligt på många sätt och önskar därför att ett nytt uppförs. 

Förslagsställaren vill även poängtera vikten av tillgängligheten till 

gymmet, att det ligger på en attraktiv plats, att insynen från 

exempelvis tunnelbanan begränsas samt att de stereotypa bilder som 

finns bredvid instruktionerna byts ut för att uppmuntra fler att använda 

gymmet.  

 

Förvaltningen anser inte att det nuvarande utegymet behöver bytas ut 

helt men ser dock att några av förslagsställarens punkter kan beaktas 

och åtgärdas för att förbättra befintligt gym. 

 

Stdsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2018-03-21 

Dnr 063-2018-1.2.4. 

 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 4   

Utbyggnad av Älvsjöbadet med ett utomhusgym i trä 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget 

 
Ärendet 
Nämnden har mottagit ett medborgarförslag om att bygga ut 

Älvsjöbadet med ett utegym i trä.  Förvaltningen hänvisar till att det 

nyligen uppförts ett utegym i trä i Fjäderparken i Rågsveds centrum 

men tar med förslaget om utegym vid Älvsjöbadet i den fortsatta 

planeringen av spontanidrottsanläggningar i Hagsätra.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2018-04-03 

Dnr 059-2018-1.2.4. 

 
 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 5   

Upprustning av lekparken Sågverksgatan- svar på 
medborgarförslag 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget 

 
 
 
Ärendet 
 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd har mottagit ett 

medborgarförslag om att rusta upp lekplatsen i korsningen mellan 

Sågverksgatan och Bjulevägen i Stureby. Förslagsställaren vill att 

förvaltningen installerar lekutrustning som passar barn i åldrarna sex 

till tio år med anledning av att parken saknar utrustning för den 

målgruppen.  

 

Förvaltningen instämmer i att parken vid Sågverksgatan bör utvecklas 

med exempelvis mer lekutrustning. Förvaltningen tar med förslaget i 

den fortsatta planeringen.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2018-04-03 

Dnr 58-2018-1.2.4. 

 
 

 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 6  

Kommunala ordningsvakter- svar på medborgarförslag 

 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Enskede-Årsta-vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget 

 
 
Ärendet 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd har mottagit ett 

medborgarförslag om kommunala ordningsvakter med möjlighet för 

medborgare att kontakta dem genom ett trygghetsnummer. 

Möjligheten för kommunen att anlita ordningsvakter i ett större 

geografiskt område regleras i § 3 i lagen (1980:578) om 

ordningsvakter, så kallat LOV 3-område och ansökan om detta görs 

hos polisen. Stadsledningskontoret håller för närvarande på med en 

samlad ansökan för hela Stockholms kommun till polisen om LOV 3-

områden. Enskede-Årsta-Vantör stadsdelsförvaltning har lämnat 

förslag på ett stort antal områden inom stadsdelsområdet som 

förvaltningen anser ska ingå som bevakningsområde för kommunala 

ordningsvakter. Medborgarens förslag om ordningsvakter är därmed 

redan under behandling av staden.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2018-03-15 

Dnr 1.2.4.-064/2018 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamöterna Fotios Stathis m.fl. 

(MP), Lars Sterneby (V) yrkade bifall till förvaltningens förslag till 

beslut. 

Ledamoten Urban Rybrink (L) yrkade bifall till eget förslag till beslut. 
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Reservation 
Ledamoten Urban Rybrink (L) reserverade sig mot beslutet till förmån 

för det egna förslaget; 

”Att bifalla medborgarförslaget om kommunala ordningsvakter 

Att därutöver anföra 

Vi har tidigare i olika sammanhang påtalat vikten av att kommunala 

ordningsvakter anställs särskilt i samband med oroligheter i Östberga. 

Vi tror fortfarande att dessa insatser är nödvändiga och viktiga som 

komplement till polisens arbete. Vi anser därför att 

medborgarförslaget ska bifallas.” 
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§ 7  
 
Utveckling av Snösätra upplagsområde 

 
Stadsdelsnämndens beslut 
 

1. Stadsdelsnämnden bifaller  i huvudsak förvaltningens förslag till 

beslut.   

 

2. Stadsdelsnämnden uppdrar åt förvaltningen att kontakta 

exploateringskontoret för att höra efter hur stadsdelen kan vara 

behjälplig i fråga om exploateringsnämndens uttalande om att det 

ska inrättas en kulturplats i Snösätra,   

 

3. Stadsdelsnämnden uppdrar åt förvaltningen att vidta förberedande 

åtgärder för att bistå exploateringskontoret i detta arbete.  

 

4. Nämnden anför därutöver följande: 

 

”Ge oss ett uppdrag att utreda Kulturplats Rågsved 

Kulturaktörer i Rågsved har nu inkommit med spännande förslag till hur 

framtidens Snösätra kan utvecklas och bindas ihop med andra 

verksamheter i Vantör. 

 

Det är nu angeläget att idéerna konkretiseras. Och det behöver tydliggöras 

hur detta ska ske.  

 

Fram till dess Rågsveds naturreservat invigs är all mark 

Exploateringskontorets. En större kultursatsning ligger inte inom 

stadsdelens kompetensområde utan är något som Kulturförvaltningen har 

störst erfarenhet av. Marken behöver, oavsett vad som sker med Snösätra, 

saneras på lämpligt vis vilket Miljöförvaltningen är expertförvaltningen 

på. Därför behöver flera förvaltningar engagera sig och tillsammans 

arbeta fram förslaget. Centrala nämnder har uttalat att det bör inrättas en 

kulturplats i Snösätra. 

 

Enskede-Årsta-Vantör axlar gärna det samordnande ansvaret för detta 

arbete. Vi ser gärna att exploateringskontoret, som markägare, ber 

stadsdelen om hjälp att ta fram ett beslutsunderlag. För att vi ska kunna 

göra så är det viktigt att ramarna för uppdraget blir tydliga för stadsdelen. 

Detta innefattar övergripande tidsramar, drifts- och 



 

          Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
19 april 2018  

Sida 10 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 4, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

finansieringsförutsättningar. Det är också en förutsättning att de centrala 

förvaltningarna bidrar med sin expertkompetens. 

 

Det finns en rad spännande frågor att utreda 

Vi ser att stadsdelsförvaltningen behöver titta närmre på en rad frågor i 

arbetet med utgångspunkt i medborgarförslagen. Dessa innefattar: 

 

-vilka idéer från medborgarförslagen som kan förverkligas, innefattande 

hur aktörer som i dag 

 verkar i Snösätra på ideell basis, kan fortsätta att göra så, 

-hur Snösätra fungerar intill, och kan bli ett stöd för, naturreservatet, 

-hur Snösätra kan bidra till stadsdelens målsättning att skapa 

sysselsättning och integrering i Söderort, 

-hur Snösätra blir en trygg och levande plats även efter kontorstid, 

-hur kulturplatsen kan ges ett uppdrag att motverka klotter i närheten, 

-hur Snösätra kan knytas ihop på ett spännande sätt med andra 

kulturaktörer i Vantör, 

-hur marken kan renas genom biologisk sanering eller på annat lämpligt 

sätt, 

-hur stor kostnaden blir jämfört med andra alternativ för Snösätra, 

-hur kostnadsansvaret ska fördelas, 

-hur området ska driftas, och 

-vilken förvaltning som ska ha huvudansvaret för frågor som gäller 

Kulturplats Rågsved i 

 framtiden. 

 

Fortsätt involvera medborgarna 

Medborgarförslagen visar på att det finns ett stort och spännande och 

idérikt engagemang för frågan. I det kommande arbetet är det viktigt att 

medborgarnas engagemang dels i närområdet i Rågsved-Hagsätra, dels i 

hela Stockholms stad, tas tillvara. En projektgrupp som består av 

stadsdelsförvaltningen och representanter från de andra centrala 

förvaltningarna bör leda arbetet. Till denna knyts en eller fler 

referensgrupper med medborgare och föreningar. Särskilt viktiga är de 

som lämnat medborgarförslagen och de andra ideella krafter som kan 

området väl såsom Kräpplagruppen. Även andra föreningar och 

medborgare ska bjudas in till arbetet.” 
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Ärendet 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd har mottagit ett 

medborgarförslag om att utveckla Snösätra industriområde som en 

kulturplats inom det planerade naturreservatet i Rågsveds friområde. 

Enligt förslagsställaren kan den del av industriområdet som inte ska 

ingå i reservatet bli en kulturplats med diversifierat innehåll och som 

en sammanhållen del av ett kulturstråk mellan Högdalens centrum och 

Snösätra, via Högdalens skatepark, Cyklopen, Snösätra 

koloniträdgårdar och Rågsveds friområde. 

Förvaltningen är positiv till förslaget. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2018-04-11 

Dnr 1.2.4.-227/2018    

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förslag från (S), (MP), (V) 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamöterna Fotios Stathis m.fl. 

(MP), Lars Sterneby (V)  yrkade bifall till eget förslag till beslut.  

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamoten Urban 

Rybrink (L) yrkade bifall till eget förslag till beslut. 

 

 

Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Erika Ving,  

Jonas Nilsson, Kristiina Katajikko, tjänstgörande ersättaren  

Björn Wredberg alla (M) reserverade sig mot beslutet till förmån för 

det egna förslaget; 

”Stadsdelsnämnden beslutar: 

Att förespråka en byggnation i området 

Att förespråka att byggnationen sker med stor hänsyn till områdets 

naturvärden 

Att förespråka att, i så stor utsträckning det är möjligt, inhysa 

områdets kulturella verksamheter i nybyggnationsområdet.  

 

Snösätra industriområde behöver utvecklas och bli en tryggare plats. 

Området är idag nedgånget och slitet och behöver rustas upp och bli 

mer ordnat. Vi menar att området bör planläggas för bostäder. En 
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bostadsutveckling vid Snösätra industriområde går därtill i linje med 

stadsbyggnadsinriktningen i stadens översiktsplan, då målsättningen 

är att bygga bort barriärer. Detta skulle bidra till sammankopplingen 

mellan Högdalen, Rågsved, Fagersjö och Farsta.  

 
Vi tar fasta på att de boende i området värdesätter kombinationen av 

en tät levande stadsdel och grönområden av hög kvalitet, ett av 

Stockholms mest signifikanta kännetecken är ju dess gröna och blå 

värden. I stadsplaneringen ska det därför vara självklart att verka för 

ekologiska värden, att bygga klimatsmart och till en rimlig slutkostnad 

för de boende. En byggnation i, eller kring, området skulle kunna 

göras med stor hänsyn till de naturvärden som området har. 

 

Vi ser mycket positivt på det medborgarengagemang som finns kring 

den kulturella verksamheten i området. Det medborgarförslag som 

ligger till grund för förvaltningens svar innefattar många goda delar. 

En ökad bebyggelse i området skulle inte behöva tränga bort kulturen 

utan istället ge än större tillgänglighet till den kulturverksamhet som 

finns där. Men det är också viktigt att den kultur som finns, och de 

besökare som utför den, håller sig till gällande lagar och regler. 

Tyvärr upplever Snösätras absoluta närområde ett allt större problem 

med klotter, nedskräpning och förfulning. Detta kan inte accepteras 

och en bebyggelse med fler folk i rörelse i området skulle kunna 

motverka detta. Vi vill därför utforma nybyggnationsområdet så att 

kulturen och det positiva medborgerliga engagemang som finns tas 

tillvara och får en naturlig plats att verka på. ” 

 

 

 

Ersättaryttrande 
Ersättaren Lisa Palm (Fi) instämde i förslag till beslut från (S), (MP), 

(V) 

Ersättarna Christina Peterson (C), Claes Karlsson (KD) instämde i 

förslag till beslut och reservation från (M),(L) 
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§ 8  

Månadsrapport för mars 2018 

 

 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Nämnden godkänner föreliggande rapport 

 
 
Ärendet 
För hela nämndens verksamhetsområde prognostiseras en budget i 

balans efter resultatöverföringar. Före resultatöverföringar 

prognostiseras ett underskott om 2,3 mnkr.   

Resultatenheterna inom äldreomsorg socialpsykiatrin och 

funktionshinder beräknar att minska resultatfonderna med 2,3 mnkr.  

För investeringar prognostiseras en budget i balans.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat  2018-04-10 

Dnr.1.2.1.–166/2018   

 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Särskilt uttalande 
Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamoten  

Urban Rybrink (L),  

”Budgetunderskottet för mars månad minskar till -2,3 miljoner. Det 

kan vid första anblicken se positivt ut. Men i månadsrapporten kan vi 

utläsa att stadsdelen utökar sitt budgetutrymme med hela 9 miljoner 

kronor.  

 

Det vore på sin plats att majoriteten såg över sina prioriteringar och 

minskade kostnaderna istället för att ta ytterligare skattemedel i 

anspråk till verksamheter som inte är kärnverksamhet.  

 

Vi i alliansen förespråkar ett effektivare användande av skattemedel 

där varje investering och kostnad vägs mot nyttan den gör. Det ger en 

fokusering på stadsdelens kärnverksamhet, en budget i balans och  

garanterar att skattemedel används effektivt. ” 
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Ersättaryttrande 
Ersättarna Christina Peterson (C), Claes Karlsson (KD) instämde i det 

särskilda uttalandet från (M),(L). 
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§ 9   

Underlag för budget 2019 med inriktning 2020 och 2021 för 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

1. Förvaltningens underlag till budget 2019 med inriktning 2020 och 

2021 godkänns och överlämnas till kommunstyrelsen. 

2. Paragrafen justeras omedelbart 

 
 

 
Ärendet 
Förvaltningen överlämnar underlag för budget 2019 med inriktning 

för 2020 och 2021.Som ett stöd att uppnå kommunfullmäktiges fyra 

inriktningsmål har förvaltningen tre fokusområden att arbeta 

långsiktigt och hållbart med; Attraktiv arbetsgivare, Jämställdhet och 

Bemötande. Ett omfattande bostadsbyggande präglar 

tidsperioden. Befolkningen ökar i samtliga åldersgrupper 

förutom gruppen 80 år och äldre. Befolkningsutvecklingen innebär 

krav på anpassning av organisation för att tillgodose efterfrågan på 

förvaltningens tjänster, till en alltmer mångfasetterad målgrupp. 

Det nationella jämställdhetsmålet, att kvinnor och män ska ha samma 

makt att forma samhället och sina egna liv och de sex delmålen, en 

jämn fördelning av makt och inflytande i samhället, ekonomisk 

jämställdhet, en jämn fördelning av det obetalda hem- och 

omsorgsarbetet, jämställd utbildning och jämställd hälsa samt att 

mäns våld mot kvinnor ska upphöra, ska vara en utgångspunkt i 

det ordinarie arbetet. Förvaltningen föreslår att förvaltningens 

underlag till budget 2019 med inriktning 2020 och 2021 

godkänns och överlämnas till kommunstyrelsen. 

 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat  2018-04-03 

Dnr1.2.1.-134/2018   

 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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Särskilt uttalande 
Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamoten  

Urban Rybrink (L) 

”Vi allianspartier är redo att bilda majoritet i stadsdelen efter valet. Vi 

är rustade och har visat tidigare att vi är det trovärdiga alternativet för 

att få en hållbar utveckling för stadsdelens medborgare.  

Allianspartierna förenas av gemensamma värderingar och en vision 

för framtidens Stockholm och vår stadsdel. Vi tror på den enskilda 

människans förmåga mer än politikens, men är medveten om 

politikens möjligheter för att möjliggöra en god samhällsutveckling. 

Vår vision för Stockholm är en modern, öppen, hållbar, trygg, 

tillåtande och framtidsinriktad stad där människor arbetar, där det 

finns en mångfald av människor, många företag och företagare samt 

en stad dit forskare och studenter från hela världen söker sig. 

Vi vill ha frihet för alla Stockholms medborgare att infria sina 

drömmar och skapa sin framtid utifrån sina egna önskemål och 

förmågor. Frihet att röra sig tryggt på stadens gator och frihet att bli 

vad man vill oavsett bakgrund, könstillhörighet eller 

religionstillhörighet.  

Under den senaste mandatperioden har den rödgrönrosa majoriteten 

höjt skatterna, men man kan ändå inte finansiera äldreomsorg, 

socialtjänst och förskola. Otryggheten ökar i såväl staden som 

stadsdelen. Medborgarnas skattepengar finansierar symbolprojekt och 

perifera satsningar istället för insatser som gör verklig skillnad för de 

barn, vuxna och äldre som behöver hjälp från staden. Det märks inte 

minst i vår egen stadsdel där verksamheterna brottas med ekonomiska 

underskott trots att vi befinner oss i en högkonjunktur. 

Grunden för vårt välstånd och ekonomisk utveckling är 

marknadsekonomi, valfrihet och företagande. Dessvärre faller 

Stockholm som en sten i näringslivsrankingen som svenskt Näringsliv 

tar fram efter det rödgrönrosa styret. Och särskilt bekymmersam är 

frågan i söderort där det behövs kraftigare åtgärder för att skapa ett 

framgångsrikt näringsliv.  

Vi Allianspartier kommer att fortsätta att slåss för medborgarnas 

valfrihet och se till att våra verksamheter ska vara konkurrensutsatta. 

Alliansens syn på demokrati är att varje individ ska kunna skapa sin 

egen framtid vid köksbordet genom att välja vilken skola, förskola 

eller hemtjänst man vill välja. Den rödgrönrosa majoriteten gör vad 

man kan för att inskränka människors rätt att forma sina egna liv för 

att hävda politikernas makt att bestämma vad människor ska ha. 
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Alla har rätt till ett bra boende. Vi vill låta alla äldre över 85 år som 

vill få plats på servicehus eller vård- och omsorgsboende. Alliansen i 

stadsdelsnämnden vill ha fler platser i stadsdelen och att vi därför bör 

undersöka om vi kan tidigarelägga planerade äldreboendet i 

Slakthusområdet. Antalet platser på äldreboende minskar i Högdalen, 

vilket inte är bra. Och vid det planerade Årsta vård- och 

omsorgsbonde vill vi utöka byggnaden med en våning för att inrymma 

studentlägenheter. Dels är behovet av studentlägenheter stort och dels 

visar det sig att samverkan över åldersgränserna berikar båda grupper. 

Förskolegrupperna ökar i det rödgrönrosa Stockholm. Genom att låta 

syskon till barn som har föräldralediga föräldrar gå heltid i förskolan, 

utan att tillföra några resurser till undervisningen så ökar stressen för 

förskollärarna och gör att eleverna inte får tillgodogöra sig den 

pedagogik och undervisning som de har rätt till. Vi behöver satsningar 

på att öka attraktionskraften av förskolläraryrket i stadsdelen för att 

öka andelen utbildade förskollärare.” 

 

 

  

 

Ersättaryttrande 
Ersättarna Christina Peterson (C), Claes Karlsson (KD) instämde i det 

särskilda uttalandet. 
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§ 10  

Inrättande av förskola vid nya Årsta vård- och 
omsorgsboende 

 

Stadsdelsnämndens beslut 
Förvaltningen får i uppdrag att utreda en ny integrerad förskola i 

anslutning till det nya vård- och omsorgsboendet i Årsta. 

 
 
Ärendet 
Micasa planerar att bygga ett nytt vård- och omsorgsboende på 

Årstavägen i Årsta. Den gamla byggnaden avvecklas och rivs varpå 

en ny kan uppföras. Inom området finns även möjlighet att uppföra en 

integrerad förskola. Förvaltningen bedömer att en förskola på 

Årstavägen i anslutning till vård- och omsorgsboendet är ett bra 

komplement. Planerad byggstart är år 2020 med färdigställande under 

år 2022.Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs 

stadsdelsnämnd ger förvaltningen i uppdrag att utreda 

förutsättningarna för den föreslagna integrerade förskolan vid Årsta 

vård- och omsorgsboende.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2018-03-21. 

Dnr 052-2018-2.6 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

 

Särskilt uttalande 
Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamoten  

Urban Rybrink (L)  

”Vi har inget att erinra om att den föreslagna förskolan byggs 

tillsammans med ett nytt vård- och omsorgsboende i Årsta. Vi tror 

tvärtom att olika verksamheter kan berika varandra. Platsen är 

synnerligen lämplig också för en förskola, precis granne med 

Årstaskogen och alla dess möjligheter.  

 

Vi vill också här påtala vårt förslag i flerårsbudgeten att i samband 

med upprättandet av nytt Vård och Omsorgsboende i Årsta, utreda 

möjligheterna att öka på den föreslagna byggnaden med ytterligare en 
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våning och skapa studentbostäder. Vi tror att det är utmärkt att också 

studenter får möjlighet att bo här. Bristen på studentbostäder är högst 

påtaglig i Stockholm. Studentbostäder ihop med äldre och dessutom 

en förskola bredvid tillför ytterligare kvalitet. ” 

 

Ersättaryttrande 
Ersättarna Christina Peterson (C), Claes Karlsson (KD) instämde i det 

särskilda uttalandet. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

. 

 

 

 



 

          Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
19 april 2018  

Sida 20 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 4, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

§ 11   

Alkoholförtäringsförbud i Dalbottenparken 

Stadsdelsnämndens beslut 
1. Stadsdelsnämnden hemställer hos kommunfullmäktige om att 

ändra Allmänna lokala ordningsföreskrifter för Stockholms stad 

avseende förbudsområdet i Högdalen så att förbudet mot 

alkoholförtäring på offentlig plats utvidgas enligt bilaga 2 i detta 

tjänsteutlåtande. 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart 

 

 

 

Ärendet 
Under 2016 och 2017 har förvaltningen fått klagomål om att 

påverkade vuxna personer stör ordningen i parken Dalbotten i 

Högdalen. Störningarna sker både på dagtid och kvälls- och nattetid. 

De påverkade personerna nyttjar parken på ett sådant sätt att andra 

grupper skräms bort, främst barn och ungdomar. Förvaltningen har 

under 2017 vidtagit en del åtgärder för att komma till rätta med 

problematiken kring de ordningsstörningar som sker i 

Dalbottenparken. Bedömningen är att de åtgärder som vidtagits inte 

har varit tillräckliga och att det krävs ett förbud om att förtära alkohol 

i hela parken. Kommunen har möjlighet att fatta beslut om 

alkoholförtäringsförbud inom kommunens område. Förvaltningen vill 

att stadsdelsnämnden ber kommunfullmäktige att ändra de lokala 

ordningsföreskrifterna så att alkoholförtäringsförbudet omfattar hela 

Dalbottenparken enligt karta i bilaga 2.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2018-03-16. 

Dnr 1.3.1.–202/2018   

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Särskilt uttalande 
Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl.(M), ledamoten  

Urban Rybrink (L)  

”Förslaget med ett utökat alkoholförtäringsförbud är i huvudsak bra. 



 

          Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
19 april 2018  

Sida 21 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 4, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

Barn och verksamheter som riktar sig till barn och ungdomar ska inte 

behöva verka i en miljö där alkoholförtäring stör.  

 

Även om vi i grunden är för en liberal alkoholpolitik med friheten att 

t.ex. avnjuta ett glas vin till pick-nicken i stadens parker är det 

uppenbart att alkoholen i det här fallet är så pass störande att undantag 

bör göras.  

 

Dock är ett förbud i sig otillräckligt om det inte efterlevs. Det framgår 

tydligt att det förbud som idag finns som omfattar hela centrum med 

kringliggande grönområden inte efterlevs. Därför bör vi se över hur vi 

ska kunna efterleva förbudet där frågan om kommunala 

ordningsvakter bör övervägas. ” 

 

 

Ersättaryttrande 
Ersättarna Christina Petersen (C), Claes Karlsson (KD) instämde i det 

särskilda uttalandet från (M),(L). 
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§ 12  

Förslag till handlingsplan för godstrafik i Stockholms stad 
– svar till trafikkontoret 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på remissen 

 

 

 
 
Ärendet 
Trafikkontoret har tagit fram ett förslag på handlingsplan för 

godstrafik i Stockholms stad. Handlingsplanen syftar till att samlat 

presentera stadens strategiska arbete med godstrafik under perioden 

2018-2022. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd har fått förslaget 

på remiss. 

 

Förvaltningen är överlag positiv till handlingsplanen och stödjer 

trafikkontorets övergripande ambitioner. Några punkter som 

förvaltningen vill betona särskilt är att hållbara drivmedel används 

samt behovet av mindre transportfordon för de nya och mycket täta 

stadsmiljöer som planeras exempelvis på Årstafältet och i nya 

Slakthusområdet. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2018-03-16 

Dnr 1.5.3.-086/2018 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 13  

Förslag till Regional handlingsplan för grön infrastruktur i 
Stockholms län – svar till kommunstyrelsen 

 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på samrådet. 

2. Paragrafen justeras omedelbart  

 
 
Ärendet 
Länsstyrelsen i Stockholm har enligt regeringsuppdrag från 2015 tagit 

fram ett förslag på regional handlingsplan för grön infrastruktur. Med 

grön infrastruktur menas alla aspekter av hur landskapets 

sammanhang påverkar möjligheterna att bevara biologisk mångfald 

och ekosystemtjänster i vatten och på land. Handlingsplanen berör allt 

från planfrågor till markanvändning och naturvård. Stockholm stad 

har fått förslaget till handlingsplan på remiss och Enskede-Årsta-

Vantörs stadsdelsnämnd är en av remissinstanserna inom staden. 

 

Förvaltningen är överlag positiv till att en regional handlingsplan för 

grön infrastruktur tas fram och att förvaltningen får delta i 

samrådsprocessen. I tjänsteutlåtandet redovisar förvaltningen 

synpunkter på remissens frågeställningar.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2018-03-21 

Dnr 1.5.1.-146/2018   

 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 14   

Inbjudan till samråd om förslag till detaljplan för 
Vedstapeln 1 i Stureby S-Dp 2016-17641- svar till 
stadsbyggnadskontoret 

  

Stadsdelsnämndens beslut 
 

1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på samrådet. 

2. Beslutat justeras omedelbart. 

 

 

 

Ärendet 
Stadsbyggnadskontoret har upprättat ett detaljplaneförslag som 

möjliggör uppförande av cirka 90 lägenheter i flerbostadshus längs 

Sågverksgatan i Stureby.   Bebyggelsen ska bestå av tre lamellhus 

längs Sågverksgatans sydvästra sida och följer gatans sträckning. 

Parkeringsplatser anordnas mellan husen eller mot parken. 

Bebyggelsen uppförs som hyreslägenheter i så kallade 

Stockholmshus. 

 

Förvaltningen är överlag positiv till att flerbostadshus med prisvärda 

hyresrätter uppförs i Stureby. Förvaltningen vill poängtera vikten av 

att den nya bebyggelsen i så hög grad som möjligt anpassas till 

befintlig villabebyggelse längs Sågverksgatan samt omkringliggande 

naturmark. Förvaltningen vill även påminna om vikten av samråd 

kring de grönkompensationsåtgärder som kan bli aktuella inom 

projektet. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2018-03-21 

Dnr 160-2018-1.5.3 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 
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Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamöterna Fotios Stathis m.fl. 

(MP), Lars Sterneby (V)  yrkade bifall till förvaltningens förslag till 

beslut. 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamoten Urban 

Rybrink (L) yrkade bifall till eget förslag till beslut. 

 

Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Jonas Nilsson, 

Erika Ving, Kristiina  Katajikko, tjänstgörande ersättaren Björn 

Wredberg alla (M) ledamoten Urban Rybrink (L) reserverade sig mot 

beslutet till förmån för det egna beslutet; 

”Att som remissvar från stadsdelsnämnden anföra följande: 

 

Förslaget till byggnation i kvarteret Vedstapeln 1 innebär ett tillskott 

av hyresrätter i Stureby i form av stockholmshus. Vi förordar 

blandade upplåtelseformer och att hyresrätter tillkommer också i 

villaområden, liksom bostadsrätter och radhus tillkommer i områden 

där hyresrätter dominerar. Samtidigt är det viktigt att förslagna nya 

bostäder anpassas till kringliggande miljö och att infrastrukturen 

klarar de nya bostäderna. Stockholmshus i det föreslagna kvarteret 

klarar inte dessa grundläggande krav.  

 

På andra sidan Sågverksgatan återfinns villor som är äldre och lägre. 

Stockholmshus som blir fyra våningar höga innebär att dessa villor 

riskerar att skuggas stora delar av dagen, speciellt då husen måste 

ligga dikt an gatan. I annat fall hamnar de väldigt nära bakomliggande 

flerfamiljshus. Sammantaget är kvarteret olämpligt och för smalt för 

stockholmshus som kräver större yta.  

 

Infrastrukturen med Sågverksgatan som är relativt smal och 

svårframkomlig, särskilt under vintertid, innebär också ett problem. 

Även om stockholmshusen föreslås med ett synnerligen lågt 

parkeringstal, innebär det att fler bilar tillkommer i kvarteret. 

Dessutom ligger kvarteret Vedstapeln relativt långt från tunnelbana, 

varför parkeringstalet heller inte är realistiskt.  

 

I Stureby har under en följd av år tillkommit många flerfamiljshus, 

också med olika upplåtelseformer. Nu senast är ett antal fastigheter 

färdigställda efter Huddingevägen. Också efter Grycksbovägen har 

tillkommit många nya lägenheter och på flera andra ställen. Mindre 

villor med större byggrätt, har på flera ställen i Stureby inneburit att 
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fullt fungerade villor jämnats med marken och ersatts med 

flerfamiljshus, något som ofta väckt ont blod i området.  

 

Stockholm behöver bostäder i alla former. Det behövs fler hyresrätter 

i alla Stockholms stadsdelar. På just den här platsen får den här typen 

av bebyggelse tyvärr för många negativa konsekvenser för de som bor 

i området, och vår helhetsbedömning av planerna är att en annan 

lämplig placering för de här bostäderna borde tas fram. 

 

Sammantaget är just Stureby relativt välförsedd med 

flerfamiljsbostäder. Vi i allianspartierna förordar istället att i kvarteret 

byggs stadsradhus. På samma gata, dvs efter Sågverksgatan finns ett 

antal stadsradhus som färdigställdes på 2000-talet. Dessa kan tjäna 

som modell för en fortsättning på den delen av Sågverksgatan som nu 

är aktuell. Stadsradhus skulle på ett betydligt bättre sätt passa in i 

miljön samtidigt som också mer av gröna ytor kan bevaras. Det är ett 

förslag som innebär att det tillförs en typ av bostäder som det finns ett 

mindre bestånd av. ” 

 

 

Ersättaryttrande 
Ersättarna Christina Peterson (C), Claes Karlsson (KD) instämde i 

förslag till beslut och reservation från (M), (L) 
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§ 15   

Inbjudan till samråd om förslag till ändring av detaljplan PL 
218 för Vattenkonsten 1 i Gamla Enskede- svar till 
stadsbyggnadskontoret  

Stadsdelsnämndens beslut 
 

1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på samrådet. 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

 

Ärendet 
Stadsbyggnadskontoret har upprättat ett förslag till ändring av 

detaljplan PI 218 som innebär att förbudet mot vindsinredning för 

fastigheten Vattenkonsten 1 upphävs och ersätts med en tillagd 

planbestämmelse gällande nockhöjd. Den utökade bostadsytan som 

tillskapas på vindsplanet planeras att bli etage till underliggande 

lägenheter. Planförslaget innebär därmed inte några nya bostäder. I 

förslaget tillförs även varsamhetsbestämmelser för att skydda den 

befintliga byggnadens kulturhistoriska värden.  

 

Förvaltningen efterfrågar en varsam ändring av fastighetens 

utformning för att säkerställa att det kulturhistoriska värdet på platsen 

inte minskar men har i övrigt inga invändningar mot  förslaget.   

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2018-03-21 

Dnr 1.5.3.-159/2018 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 16  

Trafikförändringar i SL-trafiken 2018/2019- svar till 
kommunstyrelsen  

Stadsdelsnämndens beslut 
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen till 

kommunstyrelsen, trafikroteln 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart 

 

 
 
Ärendet 
Trafikförvaltningen inom Stockholms läns landsting har inlett arbete 

med förändringar i kollektivtrafiken. Förändringarna ska  införas i 

december 2018. Stockholms stad har fått förslag på remiss.  

Busslinjerna 134, 143 och 188 planeras att få utökad trafik under nästa 

trafikår vilket förvaltningen ser mycket positivt på. Störst nytta gör 

utökad trafik på linje 134 mellan Liljeholmen och Östbergahöjden 

eftersom Östberga är en fysiskt isolerad stadsdel med få tillfartsgator 

och beläget på en höjd. Förvaltningen välkomnar därför den utökade 

busstrafiken men gör, utifrån synpunkter från invånare, bedömningen 

att turtätheten i Östberga kan behöva utökas ännu mer än den som är 

planerad.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2018-03-21 

Dnr1.5.1.-161/2018 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Särskilt uttalande 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamöterna Fotios Stathis m.fl. 

(MP), Lars Sterneby (V) 

”Närtrafiken är uppskattad av de äldre 

Till en början noterar vi att SL nu bl.a. kommer satsa på ökad trafik 

till Östberga vilket vi gläder oss åt. Det kan vara bra att inför 

kommande års trafikplanering, utreda om utökningen blev tillräcklig 

eller om ytterligare satsningar behövs.  
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I vår kontakt med seniorerna i stadsdelen framkommer ofta att 

närtrafiken är uppskattad. Äldre har ett större behov av anpassade 

kommunala färdmedel. Vi tror att en bredare översyn av närtrafiken 

behöver göras och identifiera områden som närtrafiken i dag inte når 

men som behöver få en service av den. Vi hoppas även detta är något 

som SL inför kommande års trafikplanering kan se över.  

 

Särskilt uttalande 
Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamoten Urban 

Rybrink (L) 

”Det är mycket positivt att det Alliansstyrda landstinget nu väljer att 

utöka trafiken på flertalet linjer i vårt stadsdelsområde. Inte minst 

gäller detta för 134, som för många boende i Östberga är den enda 

relevanta möjligheten till kollektivt resande.  

 

Som förvaltningen skriver i sitt svar är Östberga planerat på ett sådant 

sätt att det blir ett isolerat område utan naturliga genomfarter. Detta i 

kombination med den otrygghet många i området upplever gör ökad 

turtäthet mycket välkommet.  

 

Vi ser detta som ett bra första steg i att utveckla Östbergas 

kollektivtrafik. Men i väntan på att tunnelbanan dras till området 

skulle vi i framtiden önska att turtätheten på kvällar och helger 

utökades ytterligare något. ” 

 

 

Ersättaryttrande 
Ersättaren Lisa Palm (Fi) instämde i det särskilda uttalandet från (S), 

(MP), (V) 

Ersättarna Christina Peterson (C) Claes Karlsson (KD) instämde i det 

särskilda uttalande från (M), (L) 
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§ 17  

Reviderat idrottspolitiskt program 2018-2022- svar till 
kommunstyrelsen 

 

Stadsdelsnämndens beslut 
1. Enskede-Årsta-Vantör stadsdelsnämnd överlämnar 

förvaltningens tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar 

på remissen. 

2. Paragrafen justeras omedelbart 

 

 
 
Ärendet 
Kommunstyrelsen har till Enskede-Årsta-Vantör stadsdelsnämnd 

remitterat Reviderat idrottspolitiska program 2018-2022 för 

Stockholms stad. Programmets övergripande mål är att få fler 

invånare i Stockholms stad fysiskt aktiva och programmet har ett 

tydligt folkhälsoperspektiv. I programmet betonas vikten av att staden 

ska kunna erbjuda alla, oavsett kön, ålder, funktionsnedsättning och 

utländsk och socioekonomisk bakgrund, möjlighet till fysisk aktivitet. 

Innehållet i programmet riktas framförallt mot barn och ungdomar 

med särskilt fokus på de som är aktiva i liten utsträckning. 

Förvaltningen är positiv till att det idrottspolitiska programmet 

revideras och uppdateras. 

 

 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2018-04-04 

Dnr 099-2018-1.5.1. 

 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 18  

 
Motion (M) om att starta konceptet trygg stad- svar till 
kommunstyrelsen 

Stadsdelsnämndens beslut 

1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på remissen. 

2. Nämnden avstyrker motionen. 

 

 

Ärendet 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd har mottagit en remiss utifrån 

en motion från Anna König Jerlmyr m.fl. (M) om att starta konceptet 

Trygg stad. Motionärerna vill säkerställa välskötta och attraktiva 

offentliga miljöer i staden i och omkring lokala centrum genom att 

införa platssamverkan mellan stad, fastighetsägare, handlare och 

andra aktörer. Motionären yrkar att kommunfullmäktige beslutar att 

uppdra åt berörda nämnder och bolag att starta planering och 

genomförande av konceptet Trygg stad. 

 

Förvaltningen är överlag positiv till motionens förslag och tror att 

ökad samverkan mellan stadens förvaltningar och bolag, samt mellan 

fastighetsägare, näringsidkare, polisen och andra kan stärka våra 

lokala centrum och öka tryggheten. En platsanställd som ansvarar för 

utvecklingsfrågor kan få en bra effekt för de lokala centrumen. 

Förvaltningen ser dock vissa svårigheter med den organisation som 

nämns i motionen eftersom den delvis skulle tillsättas av privata 

aktörer.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2018-04-04 

Dnr 1.5.3.– 819/2018  

 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamöterna Fotios Stathis m.fl. 

(MP), Lars Sterneby (V) yrkade bifall till förvaltningens förslag. 
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Vice ordföranden Gustav Johansson (M) yrkade bifall till eget förslag 

till beslut. 

 

Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Jonas Nilsson, 

Erika Ving, Kristiina Katajikko, tjänstgörande ersättaren Björn 

Wredberg alla (M) reserverade sig mot beslutet till förmån för det 

egna förslaget; 

”Motion om att starta konceptet Trygg stad av Anna König m.fl. (M) 

tillstyrks. 

Därutöver anförs följande: 

 

Stockholms stads trygghetsundersökning visade att stockholmarna 

blivit mer otrygga. Det vill Moderaterna ändra på. Trygghet ska råda i 

staden oavsett bostadsadress. Det handlar om att ta tillbaka platsen till 

invånarna och investera långsiktigt.  

 

I dag finns det områden där en stor del av befolkningen undviker att 

gå ut kvällstid överhuvudtaget. Otrygga miljöer och platser måste och 

ska fasas bort. Både den upplevda och den faktiska tryggheten hos 

stockholmarna ska öka. Det handlar om att ta tillbaka platsen till 

invånarna och investera långsiktigt. I dag finns det områden där en 

stor del av befolkningen undviker att gå ut kvällstid. Därför vill vi 

skapa mer levande platser med platssamverkan. Genom att på 

specifikt utpekade platser mäta den upplevda tryggheten dag som natt 

samt kartlägga vilka som rör sig vid platsen över dygnet skapas 

förutsättningar för att förbättra upplevelsen av platsen.  

 

Trygg stad innebär att en mindre organisation sätts samman för att 

utveckla ett lokalt centrum. Organisationen har politiskt mandat för att 

ta hand om den specifika platsen. Syftet ska vara att utveckla och 

kvalitetssäkra en attraktiv, trygg och händelserik plats för alla. Detta 

genomförs utifrån en gemensam vision för platsen där alla inblandade 

aktörer (offentlig/privat) arbetar målmedvetet med specifika frågor 

som skapar ett bra innehåll och bra besöksupplevelse. 

 

Arbetet baseras på erfarenhet och kunskap från aktörer kring platsen, 

platsens historia och utmaningar. Fastighetsägarnas och handlarnas 

mångåriga dagliga erfarenheter kring vad som fungerar och inte 

fungerar på en plats, samt hur platsens besökare agerar, ska ligga till 

grund för erfarenhetsutbytet.  

 



 

          Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
19 april 2018  

Sida 33 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 4, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

Vi föreslår att staden initialt börjar med 12 platser över hela 

Stockholm: Sergels torg, Husby, Rågsved, Farsta, Medborgarplatsen, 

Hässelby, Vårberg, Högdalen, Sätra, Kista, Tensta, Rinkeby.  

 

För detta sätter vi av 100 miljoner kronor i Stockholms stads budget 

för nästa mandatperiod. I detta ingår en anställd platsansvarig, 

städning, tillsyn, drift och underhåll, fysiska förbättringar, aktiviteter 

och tillfälliga möbleringar. 

 

Nyckelpersonerna i satsningen är en heltidsanställd verksamhetsledare 

och en platsansvarig som både ges mandat och budget för att 

genomföra förändringar i sina lokala centrum. Redan nu finns goda 

krafter i områdena i form av till exempel platsvärdar, men arbetet är 

inte tillräckligt strukturerat och det saknas tydligt mandat från 

Stockholms stad. Genom att offentlig och privat sektor samverkar 

skapas ett helhetsansvar för platsen som genom samfinansiering ger 

förutsättningar för aktiviteter och lokal utveckling.” 
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§ 19  

Reviderade riktlinjer för ledsagning och ledsagarservice- 
svar till kommunstyrelsen 

 

Stadsdelsnämndens beslut 
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 

svar på remissen om reviderade riktlinjer gällande ledsagning och 

ledsagarservice 

 
 
 
Ärendet 
Socialnämnden har tagit fram ett förslag till reviderade riktlinjer för 

ledsagning och ledsagarservice. Förvaltningen anser att det är bra att 

tolkningen av vad man kan använda insatserna till görs mer flexibel. 

Däremot finns svårigheter med att den enskilde ska kunna föra över 

beviljade timmar från en månad till nästkommande månader inom en 

tremånadersperiod. Förvaltningen efterlyser också ett förtydligande 

kring hur lagstiftningens ”skälig” respektive ”goda” levnadsvillkor 

ska tolkas om bedömningen ska göras likvärdig mellan 

socialtjänstlagen (SoL) och lagen om stöd och service till vissa 

funktionshindrade (LSS).  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2018-04-03 

Dnr 1.5.1.-231/2018 

 
Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutet enligt förvaltningens förslag. 

 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamöterna Fotios Stathis m.fl. 

(MP) Lars Sterneby (V) yrkade bifall till förvaltningens förslag till 

beslut. 

Ledamoten Urban Rybrink (L) yrkade bifall till eget förslag till beslut. 
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Reservation 
Ledamoten Urban Rybrink (L) reserverade sig mot beslutet till förmån 

för det egna förslaget; 

”Att som svar på remissen ange följande. 

Ledsagning och ledsagarservice är en avgörande insats för att 

personer med nedsatt syn och andra funktionsnedsättningar ska kunna 

leva sina liv på samma villkor som andra. Liberalerna har länge 

efterlyst ett bättre fungerande regelverk för ledsagning. 

 

Lagstiftning, förarbeten och rättspraxis kring ledsagning bygger 

ytterst på att syftet med insatsen är ”delaktighet i samhällslivet”. Att 

exempelvis få ledsagning för att gå ut och handla kan alltså beviljas 

om det bidrar till att bryta social isolering, men inte för att inköp är 

nödvändiga för ett fungerande hushåll och ett fungerande familjeliv. 

Bakom detta regelverk ligger en förlegad bild av att målgruppen för 

ledsagning inte kan vara anställda, företagare, föräldrar, ansvariga för 

ett hushåll. 

 

Liberalerna vill att Stockholms stad gör upp med den bilden och höjer 

ambitionsnivån. Vi vill därför genomföra ett försök med den så 

kallade Laholmsmodellen, där brukarna själva får välja hur mycket 

ledsagning de behöver och för vilket syfte. Effekter för brukarna, 

efterfrågan och ekonomiska effekter måste studeras. 

 

Ett annat problem rör strängare praxis. Brukarorganisationerna vittnar 

om att brukare som tidigare fått beviljad ledsagning nu får följeslagare 

inom hemtjänsten. Dessa två insatser är inte identiska och följeslagare 

kan inte ersätta ledsagare. Vi välkomnar att socialförvaltningen nu 

tydliggör att det rör sig om olika insatser. Det är viktigt att bevaka att 

detta förtydligande också får genomslag i stadsdelsnämndernas praxis. 

 

Ett tredje problem rör stelbenta regler för ledsagares omkostnader. Vi 

välkomnar att det blir lättare att spara ledsagares omkostnader över en 

tremånadersperiod. Vi förstår dock inte varför sådana sparade pengar 

fortfarande bara ska få användas för evenemang som kostar upp till 

300 kronor, och varför dyrare evenemang bara kan finansieras via 

särskild ansökan. Det är individen själv som utifrån sina intressen bör 

avgöra vilka evenemang hen vill gå på. Vi anser för övrigt att 

beloppsgränsen bör höjas från 300 till 400 kronor. 

 

Avsikten med socialförvaltningens förslag är att göra förändringar i 

riktlinjerna som är kostnadsneutrala. I relation till förvaltningens 
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förslag är Liberalernas förslag inte kostnadsneutrala, men de är förslag 

som vi finansierar i vår budget och som till en sammantaget låg 

kostnad ökar människors frihet i vardagen.” 
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§ 20   

Handlingsplan för socialtjänstens arbete med barnfamiljer 
som lever under osäkra boendeförhållanden – svar till 
kommunstyrelsen 

 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

1. Nämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 

remissen 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart 

 
 
Ärendet 
Mot bakgrund av att antalet barnfamiljer som lever under osäkra 

boendeförhållanden ökar har socialnämnden tagit fram ett förslag till 

handlingsplan för socialtjänstens arbete med barnfamiljer med osäkra 

boendeförhållanden. Förvaltningen är positiv till att de svåra 

konsekvenser som osäkra boendeförhållanden kan få för barnfamiljer 

uppmärksammas och att staden strävar efter ett sammanhållet arbete 

med frågan. Handlingsplanen omfattar aktiviteter som ska genomföras 

inom stadsdelsförvaltningarna. Andra förvaltningar, bolag och 

myndigheter måste samverka och frågan behöver ses i kontext av den 

aktuella situationen på bostadsmarknaden, med brist på bostäder. 

Åtgärder behöver planeras och vidtas både kortsiktigt och långsiktigt. 

Socialtjänstens insatser bör ses som en lösning i ett kortsiktigt 

perspektiv. I ett längre perspektiv måste andra lösningar verkställas, 

såsom bostäder med en hyresnivå som ekonomiskt svagare grupper 

har möjlighet att klara av med sina inkomster. Förvaltningen föreslår 

att nämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar till 

kommunstyrelsen. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2018-03-22 

Dnr 1.5.1.-124/2018 

 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 21  

 

Stockholms stads riktlinjer för nationella minoriteters 
rättigheter – svar till kommunstyrelsen  

Stadsdelsnämndens beslut 
 

1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart 

 

 

Ärendet 
Stadsledningskontoret har tagit fram nya riktlinjer för nationella 

minoriteter som ska bidra till att förstärka stadens arbete med de 

nationella minoriteters rättigheter. Detta sker genom att riktlinjerna 

tydliggör minoriteternas rättigheter och bidrar till inflytande och 

delaktighet. Förvaltningen ställer sig positiv till riktlinjerna.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2018-03-20 

Dnr 1.5.1.-122/2018 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 22   

Strategi för romsk inkludering – svar till kommunstyrelsen 

 
 
Stadsdelsnämnden beslut 

 

1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på remissen. 

 

2. Paragrafen justera omedelbart 

 
 

 
Ärendet 
Stockholms stad är sedan 2016 en romsk utvecklingskommun och 

med detta har staden åtagit sig att ta fram en strategi för romsk 

inkludering. Strategin har utarbetats tillsammans med företrädare för 

den romska minoriteten, Skarpnäcks stadsdelsförvaltning samt kultur-, 

utbildnings-, arbetsmarknads- och socialförvaltning. Strategin föreslås 

gälla 2018-2022 och tydliggör stadens övergripande inriktning och 

ansvarsfördelning för det fortsatta utvecklingsarbetet inom 

rättighetsområdena utbildning, arbete och försörjning, kultur, social 

omsorg och trygghet. Strategin utgör ett komplement till riktlinjerna 

för nationella minoriteters rättigheter. Förvaltningen ställer sig positiv 

till förslagen. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2018-03-20. 

Dnr 1.5.1.-112/2018  

 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 23  

Ändring i reglementen för stadsdelsnämnderna och vissa 
facknämnder – svar till kommunstyrelsen 

 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 

svar på remiss från kommunstyrelsen om ändring i reglemente för 

stadsdelsnämnderna och vissa facknämnder. 

 
 
Ärendet 
Kommunstyrelsen har till Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

översänt remiss om förslag till revidering av reglemente för 

stadsdelsnämnderna och vissa facknämnder. Revideringen föreslås 

utifrån kommunfullmäktiges budget för 2018, lag om elektroniska 

cigaretter och påfyllnadsbehållare (2017:425) samt ny kommunallag.  

Förvaltningen föreslår att nämnden godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar till kommunstyrelsen. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2018-03-28 

Dnr 1.5.1.-222/2018  

 

 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

          Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
19 april 2018  

Sida 41 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 4, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

§ 24   

Remiss om serveringstillstånd för Coffe House By George, 
Arenavägen 45 

 

Stadsdelsnämndens beslut 
Nämnden tillstyrker ansökan om serveringstillstånd i restaurangen 

dagligen mellan kl. 11:00-20:00. 

 
 
 
 
Ärendet 
Café Lani AB har ansökt om serveringstillstånd för Coffe House By 

George, Arenavägen 45. Socialförvaltningens tillståndsenhet har sänt 

ansökan på remiss till stadsdelsnämnden. Förvaltningen tillstyrker 

ansökan. 

 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2018-04-03 

Dnr 1.5.2.-137/2018 

 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 25  
 
Anmälningsärenden  

 

A. Förteckning över inkomna protokoll, skrivelser, m.m. anmäls i 

pärm 

B. Tjänstemannabeslut,  anmäls i pärm 

C. Protokoll från Pensionärsrådets sammanträde  2018-04-16 

D. Protokoll från rådet för funktionshinderfrågor 2018-04-18 

E. Protokoll från förvaltningsgruppen 2018-04-10 

 

 

 

Anmälningsärendena läggs till handlingarna 
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§ 26   

Nämndens frågor 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Skrivelsen från (L) överlämnas till förvaltningen för beredning 

Ett tryggare Gullmarsplan 
Skrivelse från (L) 

 

”För oss liberaler är frihet för den enskilde grundläggande. Känner 

man sig inte trygg, begränsas handlingsfriheten genom att man inte 

törs röra sig ute på många platser, stora delar av dygnet. Detta är 

utgångspunkten för varför vi tycker att tryggheten behöver förbättras 

vid Gullmarsplan. Under hela mandatperioden har vi i 

stadsdelsnämnden av olika anledningar diskuterat Gullmarsplan, 

särskilt under den period en lokal för sprututbytesprogram var aktuell 

i området. Nästan alla diskussioner har i någon mån kretsat kring 

trygghet. 

 

Långsiktigt behöver hela Gullmarsplan, både terminalen och ett vidare 

område runt byggas om och förtätas, något som vi liberaler också 

påtalat i en motion i kommunfullmäktige. Vår vision är en tät och 

levande stadsmiljö med en väl fungerande och smidig trafikapparat 

där fotgängare och cyklister ges större utrymme. Men vi kan inte 

vänta - kortsiktigt behövs det också åtgärder.   

 

Under helger och nätter är Gullmarsplan ett område där många byter 

trafikslag och äter sena måltider, exempelvis i väntan på en buss. En 

hel del oro förekommer särskilt i samband med alkoholförtäring. Vid 

tunnelbanestationen kan det vara speciellt oroligt. Vi vill att 

stadsdelsnämnden tillskriver polisen om möjligheten att ha en 

bemannad mobil polisstation tillgänglig vid Gullmarsplan under 

helgkvällar och nätter för att ytterligare öka tryggheten för våra 

medborgares räkning. 

 

Vid stora arrangemang i arenaområdet rör det sig många på 

Gullmarsplan och i omgivande parker. Klottret i området upplevs ha 

ökat påtagligt. Vi vill att extra städning och särskilda insatser mot 

klotter initieras av stadsdelsnämnden. Även om vi är medvetna om att 

extra städning redan idag finns, är vi av uppfattningen att delar i 

området missas. Vad gäller klotter vill vi undersöka möjligheten om 
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utförare av klottersanering kan vara tillgänglig direkt i samband med 

stora arrangemang i tele2 arena. Den extrainsatta saneringen kommer 

kortsiktigt att innebära större utgifter, men vi tror att ordentliga 

satsningar för att städa upp områden, i enighet med broken-window-

teorin, kommer att långsiktigt vara lättare att underhålla.  

 

Vi menar att stadsdelen bör se till att det särskilt vid större 

arrangemang finns ordningsvakter tillgängliga vid Gullmarsplan för 

att se till att såväl besökare som de närboende kan känna sig trygga. 

Liberalerna har tidigare påtalat att stadsdelsnämnden bör anställa 

ordningsvakter för Östbergas räkning. Sådana vakter skulle vid behov 

kunna omdirigeras till Gullmarsplan vid större arrangemang. En del 

droghandel förekommer vid Gullmarsplan och torget. Vi vill se över 

om det finns möjligheter att öka de sociala insatserna genom att öka 

närvaron vid Gullmarsplan.  

 

 

Många människor, särskilt äldre, upplever obehag att röra sig över 

Gullmarsplanstorget där de är tvungna att dels kryssa fram mellan 

bilarna när de korsar vägarna, och att det ofta är skyltar och annat i 

vägen särskilt under dagtid. Under sommarhalvåret finns det åtskilliga 

som ibland upplever rädsla på torget. Vi tror att det finns ett stort 

behov av trygghetsvandring vid Gullmarsplan, torget och i området 

runtomkring. Stadsdelsnämnden bör initiera en trygghetsvandring i 

området särskilt inriktat mot de äldre.  

 

Trafiklösningen vid Gullmarsplanstorget är inte optimal. Under delar 

av veckorna är torget fullt med bilar och tillfarterna proppas lätt igen, 

varför också cyklister och gångtrafikanter hamnar i en än mer utsatt 

position vissa tider. Sammantaget rör sig alldeles för mycket bilar in 

på torget, där de också kan åka runt. Vi vill att stadsdelsnämnden 

tillskriver trafikkontoret att säkra torget för gångtrafikanter och 

cyklister på bekostnad av antalet bilar. Det kan ske t ex genom att 

minska antalet parkeringsytor på torget för bilar och att de smidigare 

kan ta sig upp på Hemköpsparkeringen som tidvis används dåligt, 

tydliggöra ytor för gångtrafikanter och cyklister mm.  

 

Med anledning av det ovan anförda vill vi liberaler att: 

- stadsdelsnämnden tillskriver polisen om en mobil bemannad 

polisstation under helgkvällar och nätter 

- stadsdelsnämnden anställer ordningsvakter 
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- stadsdelsnämnden initierar extra städning och ökad klottersanering 

efter vad som ovan anförs 

- stadsdelsnämnden initierar en trygghetsvandring i området som 

särskilt riktar sig mot äldre 

- stadsdelsnämnden ser över möjligheterna att öka de sociala 

insatserna vid Gullmarsplan 

- stadsdelsnämnden tillskriver trafikkontoret om kortsiktiga bättre 

trafiklösningar vid Gullmarsplanstorget som bättre tar hänsyn till 

gångtrafikanter och cyklister på bekostnad av biltrafiken” 
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§ 27   

Deltagande i konferensen ”Förbättra demokratin genom 
dialog och deltagande 

 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

1. Stadsdelsnämnden beslutar om deltagande vid konferens 

”Förbättra demokratin genom dialog och deltagande för åtta 

ledamöter från nämnden den 17-18 maj 2018. 

 

2. För uppdraget erhålls dagarvode och möjlighet till ersättning för 

förlorad arbetsinkomst. 

 
 

 
Ärendet 
Ett unikt tillfälle att träffa experter och förtroendevalda från hela 

världen. Stadsdelsnämnden inbjuds att delta i en internationell 

konferens med inriktning på medborgarbudget och andra former av 

deltagande för att utveckla ett demokratiskt och socialt hållbart 

samhälle. SKL:s seminarium. Förvaltningen föreslår att nämnden 

beslutar om deltagande i konferensen med åtta ledamöter eller 

ersättare från nämnden. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2018-04-04 

Dnr1.1.-237/2018 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 28  

Deltagande i konferensen ”Equality, Diversity and 
Inclusion” 

Stadsdelsnämndens beslut 

1. Stadsdelsnämnden beslutar om deltagande i konferensen 

”Equality, Diversity and Inclusion den 11-13 juni 2018, med två 

representanter, en från vardera majoriteten och oppositionen. 

 

2. För uppdraget erhålls arvode samt möjlighet till ersättning för 

förlorad arbetsinkomst. 

 
 
Ärendet 
Konferensen heter ”Equality, Diversity and Inclusion” Den anordnas 

av CEMR, staden Bilbao och det baskiska kommunförbundet 

EUDEL. Från SKL kommer en delegation att delta och 

stadsdelsförvaltningen representerar Sverige/SKL via arbetet med 

modellkommunsarbetet. Förvaltningen föreslår att nämnden beslutar 

om deltagande i konferensen med två representanter, en från vardera 

majoriteten och oppositionen.  

 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2018-04-04 

Dnr 1.1.-236/2018 

 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 29  

Stadsdelsdirektörens information 

Stadsdelsdirektören Lena Lundström Stoltz informerade om följande: 

 

Fredrik Karlsson är från och med april ny ekonomichef vid 

stadsdelsförvaltningen. Fredrik hälsades välkommen. 

 

Idag har direktören besökt beställaravdelningen för uppföljning av 

handlingsplan gällande arbetsmiljöåtgärder.   

 

På måndag den 23 april kommer stadsdelsdirektören, direktören för 

Skärholmens stadsdelsförvaltning samt direktören för  

socialförvaltningen att intervjuas av Dagens samhälle om det 

framgångsrika arbetet med förbättrad arbetsmiljö för 

biståndsbedömarna.  

 

Den 24 april kommer stadsarkivet för en inspektion av hur 

förvaltningen handhar allmänna handlingar. 

 

Den 17 maj kommer Arbetsmiljöverket för inspektionsbesök gällande 

arbetsmiljöfrågor inom Avdelningen egen regi. Nämndens ordförande 

och vice ordföranden är inbjudna till det mötet. 

  

Den 17 maj utdelas också stadens hedersbelöning under festligheter 

till anställda med 30 år i staden eller 25 vid pensionsavgång.    

 

Den 17 maj håller nämnden ett områdesmöte i Rågsved på kvällen – 

inbjudan kommer  

 

 

Nämnden tackade för informationen. 
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§ 30  - 35 Sluten del 


